



HOUSE OF COMMONS
CHAMBRE DES COMMUNES
CANADA

Heather McTherson

Member of Parliament
Edmonton Strathcona

The Hon. Mélanie Joly, PC, MP
Minister of Foreign Affairs
Global Affairs Canada

September 22, 2023

Dear Minister Joly,

We write to you with urgency as the crisis in Nagorno-Karabakh worsened this week.

In recent days, Azerbaijan launched an aggressive military attack on the 120,000 residents of Nagorno-Karabakh, killing hundreds and wounding many more. Many residents left their homes to find safety, thousands fleeing to Stepanakert airport to escape attack. Many observers are suggesting this attack is an attempt by Azerbaijan to ethnically cleanse the region, which would be a most serious violation of international law.

The ethnic Armenian residents of this enclave have already suffered greatly in recent months due to the blockade of the Lachin Corridor supported by Azerbaijan. The deteriorating humanitarian situation caused by this blockade is alarming, and it must end immediately.

Minister, as you know, there is no military solution to this conflict. Only diplomatic pressure and comprehensive dialogue will result in a long-term solution.

We therefore ask Canada to immediately consider imposing targeted sanctions on Azerbaijani individuals and entities responsible for violations of international law and human rights abuses in the region. Canada must send a strong message that conduct cannot be tolerated by the international community.

Further, we urge Canada to do everything possible to move diplomatic talks forward and ensure a robust and comprehensive dialogue between all parties.

Finally, Canada must also increase its humanitarian assistance to the region. Yet once again, the cuts your government have made to international aid budget this year come at a time when there is increasing global need for Canada's help. This is but one example where Canada could do more.

Canada must always hold perpetrators accountable for their actions. We must always stand up for justice and human rights. We have a responsibility to act, and we urge you to do so today.

Sincerely,

A handwritten signature in blue ink, appearing to read "Heather mch".

Heather McPherson, MP
Edmonton Strathcona

A handwritten signature in blue ink, appearing to read "Alexandre Boul".

Alexandre Boulerice, MP
Rosemont - La Petite-Patrie



HOUSE OF COMMONS
CHAMBRE DES COMMUNES
CANADA

Heather McPherson

Member of Parliament
Edmonton Strathcona

L'honorable Mélanie Joly, C.P., députée
Ministre des Affaires étrangères
Affaires mondiales Canada

Le 22 septembre 2023

Madame la Ministre,

Nous vous écrivons de toute urgence au sujet de la crise dans le Haut-Karabakh, qui s'est aggravée cette semaine.

Au cours des derniers jours, l'Azerbaïdjan a lancé une attaque militaire agressive contre les 120 000 habitants du Haut-Karabakh, laquelle a fait des centaines de morts et un grand nombre de blessés. De nombreux habitants ont quitté leur foyer en quête d'un refuge, et des milliers ont fui vers l'aéroport de Stepanakert pour échapper à cette offensive. De l'avis de nombreux observateurs, l'Azerbaïdjan tente, par cette attaque, de procéder à un nettoyage ethnique de la région, ce qui constituerait une très grave violation du droit international.

Les habitants d'origine arménienne vivant dans cette enclave ont déjà beaucoup souffert ces derniers mois en raison du blocage du corridor de Latchine, soutenu par l'Azerbaïdjan. La détérioration de la situation humanitaire résultant de ce blocage est alarmante et doit cesser immédiatement.

Madame la ministre, comme vous le savez, il n'y a pas de solution militaire à ce conflit. Seuls des pressions diplomatiques et un dialogue approfondi permettront d'en arriver à une solution à long terme.

Nous demandons donc au Canada d'envisager immédiatement l'imposition de sanctions ciblées aux personnes et aux entités azerbaïdjanaises responsables de violations du droit international et des droits de la personne dans la région. Le Canada doit faire savoir sans équivoque que la communauté internationale ne tolérera pas cette conduite.

En outre, nous exhortons le Canada à tout mettre en œuvre pour faire avancer les pourparlers diplomatiques et veiller à l'instauration d'un dialogue solide et approfondi entre toutes les parties.

Enfin, le Canada doit également accroître son aide humanitaire à la région. Cette année encore, votre gouvernement a réduit le budget de l'aide internationale, alors que le monde a de plus en plus besoin de l'aide du Canada. Le Canada pourrait en faire davantage, et cette situation n'en est qu'un exemple parmi tant d'autres.

Le Canada doit toujours exiger que les responsables répondent de leurs actes. Nous devons toujours défendre la justice et les droits de la personne. Nous avons la responsabilité d'agir et nous vous exhortons à le faire aujourd'hui.

Nous vous prions, Madame la Ministre, de recevoir nos cordiales salutations.



Heather McPherson, députée
Edmonton Strathcona



Alexandre Boulerice, député
Rosemont—La Petite-Patrie